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روش های سنتی تأمین مالی
جواب گوی نیازهای شهرداری ها نیست

با همت مجلس محدودیت شهرداری ها
در تامین مالی برداشته شده است

تأمین مالی 10 هزار  میلیاردی
شهرداری کرمانشاه از اوراق مشارکت 

نحوه مشارکت مردم
در تامین مالی شهرداری ها مهم است

درآمدهای پایدار
شهرداری کرمان را افزایش دادیم

مدیرعامل بانک شهر :

دبیر کل مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران:

شهردار کرمانشاه در گفت وگو با ستاد خبری:

شهردار زاهدان:

شهردار کرمان:



مدیرعامل بانک شهر در گفت وگو با ستاد خبری نهضت تامین مالی شهر 

روش های سنتی تأمین مالی جواب گوی نیازهای شهرداری ها نیست
مدیرعامـل بانـک شـهر گفـت: روش هـای سـنتی تامیـن مالی 

جـواب گـوی نیـاز هـای شـهرداری ها نیسـت.

ــری  ــتاد خب ــا س ــو ب ــدی در گفت وگ ــدی احم ــید محمدمه س

همایــش و نمایشــگاه نهضــت تامیــن مالــی شــهر گفــت: 

ــا  ــا ب ــهری تنه ــای کلان ش ــی پروژه ه ــن مال ــته تأمی »درگذش

اســتفاده از ظرفیــت تســهیلات و اوراق مشــارکت صــورت 

می پذیرفــت امــا امــروز شــرایط و روش هــای تأمیــن مالــی 

پروژه هــای شــهری تغییــر کــرده اســت.

وی بـا اشـاره بـه اینکـه خـط ۳ و ۶ و ۷ متـرو و همچنین پروژه های 

بسـیار مهمـی در پایتخـت همانند صدر، امـام علی،تونل نیایش 

و ... بـا حمایـت هـای بانـک شـهر آغـاز و بـه بهـره برداری رسـیده 

اسـت، افـزود: »اگـر خطـوط متـرو و بسـیاری از پروژه هـای حمل 

و نقـل عمومـی بـا حمایـت بانـک شـهر در کلانشـهر تهـران بـه 

سـرانجام نمی رسـید امـروز شـاهد پارکینـگ شـدن پایتخـت 

بودیم.«

احمدی خاطرنشان کرد: »توانستیم با جلب اعتماد شهروندان 

و جـذب منابـع خـرد آنـان، ایـن منابـع را در قالـب تسـهیلات 

در اختیـار شـهرداری ها قـرار داده و به صـورت هدفمنـد در 

پروژه هایـی کـه بـا زندگـی مـردم سـر و کار و تاثیـر مسـتقیم 

داشـت مصـرف کنیـم.

مدیرعامـل بانـک شـهر با بیان اینکه شـهرداری ها با یک سـری 

انباشـت مطالبـات عمومـی بـرای فعالیـت در شـهرها مواجـه 

هسـتند، بیان کرد: »در کنار کمبود بودجه دیگر سیسـتم های 

سـنتی بـرای حـل مشـکلات شـهری جوابگـو خواسـته های 

شـهروندان نخواهـد بود.«

احمـدی بـا اشـاره بـه اینکـه، نهضـت تامیـن مالـی شـهر پنـج 

بازیگـر اصلـی دارد، گفـت: »مـردم، بانـک، شـتاب دهنده های 

محلـی، شـهرداری ها و دولـت پنـج بازیگـر اصلـی تامیـن مالی 

هسـتند و  یکـی از نقش هـای جدیـدی کـه بـرای بانک شـهر در 

نظـر گرفته ایـم، ایـن اسـت که بـه دنبال روش هـای نوین تأمین 

مالـی رفته ایـم و خوشـبختانه ایـن مهـم بـا اسـتقبال ذینفعـان 

مواجـه بوده اسـت.

مدیرعامـل بانـک شـهر یادآور شـد: »گـروه مالی شـهر به عنوان 

یکـی از هلدینگ هـای تخصـص بانـک شـهر بـه دنبـال آموزش 

دادن بـه شـهروندان بـرای سـرمایه گذاری در بـازار سـرمایه و 

آمـوزش بـه شـهرداری ها برای اسـتفاده از ظرفیت هـای موجود 

در ایـن بازار اسـت.«

احمـد افـزود: »ما اگر بخواهیم فقط به شـهرداری ها تسـهیلات 

ارائـه بدهیـم و به صـورت سـنتی نیز آنها از مزایای شـبکه بانکی 

بهره منـد شـوند قطعـاً نخواهیم توانسـت در حوزه شـهری نقش 

آفرینـی کنیـم و در تـلاش هسـتیم از ظرفیـت رمـز ریـال بـرای 

مشـارکت مـردم در پروژه های شـهری اسـتفاده کنیم.

وی در پایـان تاکیـد کـرد: »زیرسـاخت های فنـی آمـاده اسـت 

و منتظـر تأییـد بانـک مرکـزی ج.ا.ا و مسـؤولان بـازار سـرمایه 

هسـتیم، همچنیـن شـهرداری تهران ۲۵۰ هـزار میلیارد تومان 

بـرای دوره جدیـد مدیریـت شـهری پـروژه تعریـف کـرده اسـت و 

قطعـاً بـا روش هـای سـنتی تأمین مالـی نمی توان ایـن پروژه ها 

را به سـرانجام رسـاند.«

شـهردار کرمـان گفت:بـا اسـتفاده از بـازار سـرمایه توانسـتیم 

درآمدهـای پایـداری شـهرداری را افزایـش دهیـم و در مقابل سـهم 

درآمدهـای ناپایـدار را کاهـش دادیـم.

سـعید شـعرباف تبریزی شـهردار کرمان در گفت وگو با ستاد خبری 

»همایش و نمایشـگاه نهضت تامین مالی شـهر«، گفت: در تامین 

مالـی تمرکـز مـا در حوزه سـرمایه گذاری اسـت همچنین در بخش 

زمیـن و امـلاک و مسـتغلات بـه صـورت قراردادهـای مشـارکت و 

سـاخت واحدهـا بـا ۳۰ تـا 4۰ درصـد پیـش فـروش بـه عنـوان یک 

ابـزار تأمیـن مالی خـوب ورود کردیم.

وی بـه فعالیـت در فرابـورس امـلاک توسـط شـهرداری کرمـان 

اشـاره کرد و افزود: یکی از شـرکت هایی که در فرابورس هسـتند، 

ایـن امـکان را بـرای مـا فراهـم کردنـد کـه زمینـی بـه مـا اختصاص 

دهنـد و مـا املاکمـان را آنجـا ببریـم تـا مـردم بتواننـد بـه صـورت 

انبـوه سـرمایه گذاری کننـد. بـا ایـن کار هـم مردم سـهیم  شـدند و 

هـم خـود مـا بـه جـای فـروش زمین خـام کـه در شـهرداری کرمان 

خیلی مرسـوم بوده، ارزش افزوده ایجاد کردیم. شـعرباف تبریزی 

ادامـه داد: تاکنـون پروژه بزرگ ممیزی در شـهرداری کرمان وجود 

نداشـت ولـی در تهـران سـابقه قدیمی تـری دارد در همیـن رابطـه 

عملیاتـی داریـم کـه چندماهـی اسـت در کارهـای مهـم ماسـت. 

بعـد از شـش مـاه یـک مسـیر تأمیـن مالی پایـدار از طریـق عوارض 

کسـبه و عوارض بخش مسـکونی همچنین انواع و اقسـام مشـاغل 

بـه صـورت آنلایـن و برخط ایجاد می کنیم. وی یادآور شـد: پیشـتر 

عوارض بخش های مختلف به صورت سـنتی و با بروکراسـی اداری 

و بـه شـیوه کاغـذی انجـام می شـد و دقـت آن در حـوزه تأمیـن 

مالـی قابـل قبـول نبـود. ایـن کار بـا کیفیـت الکترونیکـی حداقل 

بخشـی از هزینه هـای جـاری شـهر مـا را در حوزه دسـتمزد تنهایی 

پوشـش می دهـد.  

شـهردار کرمـان ایجـاد درآمد پایـدار را برای همه شـهرداری ها مهم 

دناست و گفت: یکی از دغدغه های جدی ما در شهرداری کرمان ، 

دغدغـه هزینه هـای جـاری و نقدی اسـت. در حـال حاضر تمرکز ما 

بیـش از درآمدهـای پایـدار غیرنقـدی، بر درآمدهای نقدی اسـت و 

حاضر مشغول انجام دو کار در حوزه ممیزی و عوارض فعالیت های 

حریم شـهر و تخلفات کمیسـیون ماده 1۰۰ هستیم.  

شـعرباف تبریـزی خاطـر نشـان کـرد: بـرای کاهـش نسـبت درآمـد 

ناپایدار به درآمد پایدار دو اقدام اساسـی انجام دادیم که برخلاف 

شـهری مثل تهران که سـهم عوارض سـاختمان در آن بالاسـت، در 

شـهر کرمان خیلی عوارض سـاختمان و تراکم بالا نیسـت؛ ما بخش 

ناپـدار بودجـه را با طرح هایی مثـل حوزه های ناپایدار زمین کنترل 

کردیـم ایـن مثـل فـروش نفـت خـام بـرای دولـت اسـت ما هر سـال 

در کرمـان بـه سـرعت و بـا حجـم بـالا بیـن 1۰ تـا ۲۰ درصـد میـزان 

وابسـتگی بـه فـروش زمیـن خـام را کاهـش دادیـم و درآمـد ناپایدار 

را نسـبت بـه قبـل پاییـن آوردیـم. از آن طـرف هـم بعضـی از منابـع 

خیلـی قابـل تحقـق نبـود. مثل تخلفات کمیسـیون مـاده1۰۰ که 

مبنـای تخلـف کـردن مردم اسـت و تـلاش کردیم که نسـبت این ها 

را پاییـن بیاوریم.

شهردار کرمانشاه گفت: با طراحی اوراق مشارکت بیش از 1۰هزار میلیارد 

تومان تأمین مالی برای طرح های شهری انجام دادیم.

نادر نوروزی شهردار کرمانشاه در گفت وگو با ستاد خبری »همایش و 

نمایشگاه نهضت تامین مالی شهر« اظهار کرد: سرمایه گذاری یکی 

از شیوه های تامین مالی شهرداری  همدان است، ما از این طریق 

1۰ هزار میلیارد تومان طرح سرمایه گذاری و طرح های ارزش افزایی 

به شیوه بهینه سازی اماکن طراحی کردیم و هزار ۲۰۰ میلیارد تومان 

اوراق مشارکت برای قطار شهری تامین کردیم همچنین 14۰ میلیارد 

تومان برای خرید اتوبوس به همین شیوه تامین کردیم. وی اوراق 

مشارکت و سرمایه گذاری را از شیوه های موثر تأمین مالی برشمرد 

و ادامه داد: جلب مشارکت خارجی از دیگر شیوه های رایج تأمین 

مالی است و ما میزبان سرمایه گذاران خارجی که از کشور عراق 

آمدند بودیم همچنین تامین مالی توسط موسسات مالی و بانک ها 

را با بانک شهر پیش می بریم.

شهردار کرمانشاه در خصوص درآمدهای پایدار بیان کرد: تحقق این 

موضوع بسیار مهم است و ما از مسیر دریافت تخلفات ساختمانی و 

آرای کمیسیون ماده ۶۰ به درآمدی نسبتاً پایدار رسیدیم که از منابع 

اصلی درآمد ماست و به سمت درآمد پایدار حرکت می کنیم. البته 

ممیزی املاک و وصول عوارض سالانه از اماکن تجاری و مسکونی نیز 

جزو درآمدهای شهرداری است.

نوروزی با یادآوری این موضوع که درآمدی حاصل از عوارض برای 

نگهداشت شهر هزینه می شود، افزود: این درآمد پایدار به حساب 

می آید و همچنین در کنار آن ارزش افزوده املاک و مولدسازی آنها نیز 

در زمره درآمدهای پایدارند و اینها نسبت به درآمدهای مقطعی، مورد 

 توجه هستند که راهبرد ما تبدیل درآمد ناپایدار به درآمد پایدار است.

وی در همین رابطه بیان کرد: در بحث ممیزی یک سال است به درآمد 

تقریباً پایدار رسیدیم و فیش  مودیان تحویل و وصول می شود، قبلا این 

فرهنگ وجود نداشت و در مورد سرمایه گذاری گام های خوبی برداشتیم 

با این وجود در بحث اوراق مشارکت و شرکت های سبدگردان مشکلاتی 

پیش روی ماست چرا که با سود مضاعفی که دریافت می کنند، مانع 

استفاده درست شهرداری از ظرفیت های اوراق مشارکت در تأمین 

مالی هستند. شهردار کرمانشاه به محدودیت های ناشی از مقررات 

بانکی پرداخت و افزود: برخی از مقررات نظام بانکی مانع استفاده 

شهرداری ها از اوراق مشارکت برای تامین مالی و تسهیلاتی است که با 

این هدف به شهرداری ها اعطا می شود و عمدتا در بانک شهر متمرکز 

است و حالا باعث خوشحالی است که در این رابطه توانستیم تعامل 

نسبتا خوبی برقرار کنیم. 

نوروزی استفاده از تسهیلات بانکی به عنوان منبع تامین مالی را در 

کوتاه مدت، یک اقدام عاجلانه خواند و گفت: تسهیلات برای رفع امور 

ضروری راهکاری است که در واقع در نبود منابع مالی و محدود به آن 

رجوع می کنیم و تنها در مواقع لزوم قابل استفاده است و خاصیت آن این 

است که تورم در احداث یک اقدام عمرانی با کمک تسهیلات بانکی به 

نوعی تعدیل می شود و حتی مقرون به صرفه نیز خواهد بود چون همان 

اقدام در آینده با جمع آوری منابع به نرخ تورم،  تورمی بیشتر نسبت به 

نرخ سود بانکی نیاز خواهد داشت.
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در سایه مشارکت های مردمی 

شهر خوب ساختنی است

در کارگاه تخصصی که با موضوع اوراق اسلامی برگزار شد، سیدامیرحسین اعتصامی مدیر توسعه بورس انرژی ایران 

اظهارداشت: اوراق بهادار اسلامی در وضعیت اقتصادی فعلی کشور و نظام اقتصادی حاکم بر بازار پول می تواند یکی 

از مهمترین ابزارها و جایگزین های تأمین مالی شهرداری ها باشد. شهرداری ها می توانند از  سایر اوراق مالی استفاده 

کنند مانند اوراق مرابحه، اجاره، وکالت و منفعت که پیش نیاز آن آشنایی بیشتر مدیران شهری در استفاده از این 

ابزارهاست که جایگزینی برای تأمین مالی از طریق بازار پول است و نظام تأمین مالی شهرداری را متنوع می کند.

وی ادامه داد: تا کنون شهرداری ها به شکل محدود از اوراق مشارکت به عنوان یک ابزار تأمین مالی استفاده کردند و 

هر چه بیشتر با این سیستم مالی آشنا شوند، بیشتر مورد بهره برداری قرار می می دهند. ارتباط بین بدنه بازار سرمایه و شهرداری ها نیازمند الزاماتی 

است وی قوانین و مقررات بالادستی نیز می تواند استفاده شهرداری ها را از ابزارهای بازار سرمایه تسهیل کند.

مدیر توسعه بورس انرژی ایران با اشاره به تمهیدات مورد نیاز قانونی شهرداری ها در استفاده از ابزارهای متنوع مالی بیان کرد: با تسهیلگری مسیر 

شهرداری ها می توان شاهد استفاده آنها از ابزارهای بازار سرمایه شامل اوراق و صندوق ها در نظام تأمین مالی بود.

اعتصامی در مورد چالش های استفاده از ابزار مالی شهرداری ها گفت: شهرداری ها در استفاده از ابزارهای بازار سرمایه، الزامات و محدودیت هایی 

دارند مانند عواید حاصل از پروژه ها که برخی از پروژه های شهری الزاماً  سودآور نیستند و یا سودآوری آنها متناسب با بازپرداختی های اوراق نیست. 

موضوع تضامینی که شهرداری ها باید در انتشار اوراق داشته باشند در بسیاری مواقع تأمین تضامین کافی برای آنها مقدور نیست اینها از موانع و 

چالش های شهرداری ها در نظام تأمین مالی است.

مدیر توسعه بورس انرژی ایران همچنین با یادآوری عدم تطابق عواید پروژه در جهت بازپرداخت اوراق پروژه افزود: برخی از پروژه های شهرداری ها 

عام المنفعه است و برای شهرداری درآمدی ندارد اما تأمین مالی در پروژه های شهری از طریق بازار سرمایه بر اساس اولویت انجام می شود نیازمند 

تمهیدات جدی در استفاده از اوراق برای تأمین مالی شهرداری ها هستیم.

وی در خصوص تعامل بین شهرداری ها و نظام بازار سرمایه به ویژه سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: اگر بخواهیم این تعامل جدی باشد، باید یک 

متولی جدی داشته باشد که به نظر می رسد شهرداری ها باید تقاضای ایجاد یک محل برای تبادل دانش در این بخش از نظام تأمین مالی را داشته 

باشند. این محل می تواند یک مجموعه و یا یک دفتر جدید باشد که انتظام امور میان بورس و شهرداری ها را برقرار کند.

اعتصامی انتشار سهام شهرداری ها در بورس را مهم دانست و خاطرنشان کرد: امروز شاهد انتشار اوراق سهام شهرداری ها در سازمان بورس هستیم 

و این هم یکی از روش های تأمین مالی است که شهرداری ها می توانند با ایجاد شرکت های سرمایه گذاری در بورس از ابزارهای بازار سهام بهره مند 

شوند و تأمین مالی خود را انجام دهند.

مدیر توسعه بورس انرژی ایران تصریح کرد: ایجاد یک نهاد برای آموزش و تعامل بیشتر شهرداری ها با بازار سرمایه ضرورت دارد و خلاء آن احساس 

می شود. در سنوات گذشته شاهد ایجاد نهادهای مالی مانند بانک شهر با محوریت شهرداری ها بودیم که تا حدودی استفاده شهرداری ها از ابزار مالی 

بازار سرمایه را تقویت کرده و به نظر می رسد این امر مکفی نبوده و نیازمند آموزش بیشتر و تعامل بیشتر در حوزه شهرداری های سراسر کشور است.

بازارسرمایهنیازمندتمهیداتویژهبرایشهرداریهاست

مهدی یاربد رئیس اداره امور نهادهای مالی و خدمات دهنده، در کارگاه آموزشی » شناخت کلی صندوق های سرمایه 

گذاری« نهضت تامین مالی شهر بر شناخت کلی صندوق های سرمایه گذاری و جایگاه آن در بازار سرمایه تاکید کرد 

و افزود: امروز در این کارگاه آموزشی، مدیران ارشد و کارمندان شهرداری با صندوق های سرمایه گذاری و چگونگی 

جایگاه آن در بازار سرمایه و مکانیزم اجرای آن آشنا شدند. یکی از اهداف برگزاری این کارگاه این است که شهرداری 

ها با شناختی که از صندوق های سرمایه گذاری پیدا می کنند بتوانند صندوق های سرمایه گذاری مورد نظر خود را 

برای تامین مالی خود انتخاب کنند. 

رئیس اداره امور نهادهای مالی و خدمات دهنده با بیان اینکه صندوق های املاک و مستغلات یکی از ابزارهای متحول کننده در بازار مسکن است، 

تصریح کرد: صندوق های املاک و مستغلات یکی از ابزارهایی است که به راحتی می تواند حجم بالایی از سپرده های مردم را به خود جذب و از این 

طریق بازار مسکن را با یک تحول اساسی مواجه کند.

وی افزود: صندوق زمین و ساختمان از قبل وجود داشته است ولی از عمر صندوق املاک و مستغلات یکسال بیشتر نمی گذرد.هنوز جایگاه دو 

صندوق املاک و مستغلات و زمین و ساختمان به خوبی تدوین نشده است و خیلی از شهرداری ها به این سمت نیامدند تا از این دو ابزار استفاده 

کنند، زمانی که در بخش صندوق های سرمایه گذاری مشغول به کار بودم تنها نهادی که این قضیه را به طور جد دنبال می کرد شهرداری مشهد بود 

و درخواست دیگری از این همه شهرداری که در کل کشور وجود دارد نداشتیم. به نظرم هنوز آشنایی لازم در خصوص صندوق های سرمایه گذاری 

در کشور وجود ندارد و برگزاری همایش نهضت مالی گامی موثر در جهت شناساندن صندوق های سرمایه گذاری است . 

در ادامه این کارگاه آموزشی، کلیات شناخت صندوق های سرمایه گذاری و جایگاه آن در بازار سرمایه و مکانیسم اجرای صندوق های املاک و 

مستغلات و چگونگی تاسیس آن تشریح شد.

صندوقهایاملاکومستغلاتمتحولکنندهبازارمسکن

مدیــران شــهری و اســاتید حــوزه هــای مالــی و اقتصــادی در دومیــن روز از همایــش و نمایشــگاه نهضــت تامیــن مالــی شــهر بــر مشــارکت حداکثــر 

مــردم بــرای ســاختن شــهری بهتــر تاکیــد کردنــد.

ــهرداری ها روز  ــی در ش ــن مال ــوزه تامی ــی در ح ــی تخصص ــهر« 18 کارگاه  آموزش ــی ش ــن مال ــت تامی ــگاه نهض ــش و نمایش ــن روز از »همای در دومی

ــد. ــزار ش ــران برگ ــاد ته ــرج می ــای ب ــز همایش  ه ــاه 1402در مرک ــنبه 22آذرم چهار ش

ــا  ــهرداری ب ــران ش ــنایی مدی ــوع »آش ــا موض ــی ب ــار کارگاه آموزش ــهر«، چه ــی ش ــن مال ــت تامی ــگاه نهض ــش و نمایش ــری »همای ــتاد خب ــزارش س به گ

بــه گــزارش ســتاد خبــری نهضــت تامیــن مالــی شــهر، مهــرداد عاصــی رییــس اداره آمــوزش بــازار ســرمایه ســازمان بــورس و اوراق بهــادار 

ــرفصل های  ــوص س ــهر در خص ــی ش ــن مال ــت تامی ــگاه نهض ــش و نمایش ــی همای ــای آموزش ــز کارگاه ه ــن برنامه ری ــوان اصلی تری به عن

ارائــه شــده در ایــن کارگاه هــا بــا خبرنــگار ســتاد خبــری بــه گفت وگــو پرداخــت. 

چه سرفصل هایی برای کارگاه های این رویداد در نظر گرفتید؟

محتواهایی که برای این دوره که به همت شـهرداری، بانک شـهر و سـازمان بورس برگزار می شـود، در نظر گرفتیم، شـامل هفت سـرفصل اسـت. 

سـعی کردیـم ایـن سـرفصل هـا را از حالـت تئوریـک خـارج و بـه حالـت عملیاتـی نزدیک کنیم تـا  دانش پذیـران و مهمانان دوره نسـبت به عملیاتی 

کـه در شـهرداری خـود انجـام می دهنـد و محتـوای دوره ارتبـاط بیشـتری برقـرار کننـد . بـا توجـه بـه ماهیـت و سـاختار نهضـت حس کردیـم باید از 

سـرفصل هایی مثـل معرفـی صندوق هـا و کاربـرد آن هـا، اوراق بهـادار اسـلامی، تامیـن مالـی جمعـی و اوراق دولتـی و بورس کالا اسـتفاده کنیم.

بــا توجــه بــه اینکــه شــما در حــوزه آمــوزش فعــال هســتید، فکــر می کنیــد شــهرداری ها بــه نهــاد جدیــدی نیــاز دارنــد کــه در رابطــه بــا 

موضــوع تامیــن مالــی بــه آن هــا آمــوزش دهــد؟ 

تشــخیص اینکــه صرفــا یــک نهــادی تشــکیل شــود کــه ایــن آمــوزش را بــر عهــده بگیــرد، بــر عهــده خــود شــهرداری اســت ولــی ســازمان بــورس علاوه 

بــر نقــش نظارتــی کــه در حــوزه بــازار ســرمایه دارد، رســالت آموزشــی خــود را در حــوزه بــازار ســرمایه هــم حفــظ کــرده اســت و در کنــار شــهرداری 

بازارسرمایهکمکشایانیبهتامینمالیپروژههایشهرداریمیکند
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همایـــش و نمایشـــگاه نهضـــت تامیـــن مالـــی شـــهر

55 شهرمان را با همت
شهروندانش می سازیم

پنجشنبه 23 آذر 1402  30 جمادی الاول 1445  14 دسامبر 2023

در سایه مشارکت های مردمی 

شهر خوب ساختنی است
» رحیم زارعی« کارشناس مسئول مرکز نظارت بر صندوق های سرمایه گذاری سازمان بورس و اوراق بهادار در کارگاه 

»آشنایی مدیران شهرداری با ساختار صندوق های سرمایه گذاری« ضمن تشریح اهداف برگزاری این کارگاه گفت: در 

مجموع هدف برگزاری این دوره آشنایی مدیران شهرداری های کل کشور در خصوص صندوق های سرمایه گذاری و 

نحوه مشارکت افراد مختلف در صندوق های سرمایه گذاری است. اینکه سرمایه گذاری غیرمستقیم چه آیتمی است و 

چه مزایایی دارد از جمله اهدافی است که ما در این جلسات دنبال می کنیم. 

وی آشنایی مدیران مختلف شهرداری با این حوزه را از جمله اهداف دانست و افزود: اینکه اگر شهرداری به تامین مالی 

برای انجام پروژه های خود نیاز دارد، از کدام ساختار صندوق های سرمایه گذاری می تواند استفاده کند در این جلسات ارائه شد همچنین بررسی مزایا 

و معایب و ارائه راهکار برای بهتر اجرایی ساختن پروژه ها مخصوصاً با مشارکت عموم مردم جامعه از دیگر مباحث مطرح شده بود. 

کارشناس مسئول مرکز نظارت بر صندوق های سرمایه گذاری سازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص مباحث و سرفصل های مطرح شده در این 

کارگاه ها گفت: باید بگویم که ما در خصوص انواع ساختار صندوق های سرمایه گذاری، اینکه از چه اجزایی تشکیل شده، نحوه کارکرد این صندوق ها، 

چه کسانی واجد شرایط شرکت یا سرمایه گذاری در این صندوق ها هستند، ساختار صندوق ها تا چه اندازه می تواند بزرگ شود و رشد کند، صندوق های 

موجود در بازار چه میزان دارایی تحت مدیریت دارند، تعداد صندوق های موجود در بازار، مقایسه وضعیت صندوق های سرمایه گذاری با بازارهای 

جهانی که مثلا کشورهای دیگر در این حوزه تا چه میزان در مورد صندوق ها کار کرده اند، ما از چه سالی در این صندوق ها شروع به کار کردیم، وضعیت 

فعلی ما چیست و چشم انداز آتی صندوق های سرمایه گذاری چه چیزی می تواند باشد از مواردی بود که در این جلسه در خصوص آن صحبت کردیم.

زارعی در ادامه به مخاطب هدف این جلسات اشاره کرد و افزود: به صورت کلی مخاطب هدف ما آحاد جامعه هستند. افرادی که به سرمایه گذاری 

غیرمستقیم در بازار سهام و بورس تمایل دارند، به دنبال تامین مالی از طریق بازار سرمایه هستند. البته این موضوعات می تواند مورد استفاده شخصی 

مدیران شهرداری هم باشد. ما در این جلسه توضیح دادیم که این سرمایه گذاری چه مزایایی دارد و چه فعالیت هایی می توانند در این حوزه داشته باشند. 

در پایان خاطرنشان کرد: بطور خلاصه اگر بخواهم به موضوعات مطرح شده در این کارگاه اشاره کنم باید بگویم که سرمایه گذاری غیرمستقیم در 

صندوق می تواند برای آحاد جامعه که اطلاعات کافی و لازم را ندارند، خیلی مفیدتر از این باشد که خودشان اقدام به سرمایه گذاری مستقیم کنند. 

دوما صندوق های سرمایه گذاری می تواند یک تامین مالی کاملا پایدار با ریسک حداقلی باشد.

مخاطبهدفماآحادجامعههستند

مرتضی چشان رییس اداره نظارت بر انتشار اوراق بهادار بدهی سازمان بورس در کارگاه »معرفی ابزارهای تامین مالی« با 

بیان اینکه در این کارگاه میزبان شهرداری های استان گرگان سیستان و بلوچستان و کرج بودیم، گفت: در این کارگاه 

آموزشی درباره دستورعمل  و راهکارهای تامین مالی پیش روی شهرداری ها از بازار سرمایه  بحث و تبادل نظر شد.

این کارشناس بورس در کارگاه »معرفی ابزارهای تامین مالی«در دومین روز از نمایشگاه نهضت تامین مالی شهر با بیان 

این مطلب که مسیر تامین مالی شهرداری ها بازار پول نیست، گفت: شهرداری ها تصور نکنند مسیر تامین مالی آن ها 

از محل بازار پول یا بانک مرکزی است.

وی با بیان این مطلب که اگر قرار است پروژه ای تکمیل شود شهرداری ها می توانند از اوراق مشارکت یا اجاره استفاده کنند، افزود: شهرداری ها و 

شرکت ها باید بدانند برای هر هدف مورد نظر خود از چه ابزاری برای تامین مالی استفاده کنند. در بازار سرمایه برای نیازمندی شرکت ها، ابزار مختلفی 

وجود دارد و با توجه به اینکه اوراق مالی اسلامی است، می توان از ابزار اوراق مرابحه استفاده کرد.

رییس اداره نظارت بر انتشار اوراق بهادار بدهی سازمان بورس در ادامه به ذکر اهداف برگزاری این نشست پرداخت و گفت: با توجه به اینکه تامین 

مالی و دریافت تسهیلات بسیاری از ارگان ها و شرکت ها از طریق بازار پول رخ می دهد، شاید متقاضیان تامین مالی آشنایی کمتری با بازار سرمایه 

داشته باشند. به همین خاطر من سعی کردم این آشنایی را به آن ها بدهم که حتی شرکت هایی که در بازار سرمایه پذیرفته شده نیستند، بتوانند از 

محل بازار بدهی تامین مالی کنند. 

وی افزود: اینکه چه شرکت هایی می توانند تامین مالی شوند، شامل شرکت های سهامی، حتی سهامی خاص، شرکت های تعاونی موسسات دولتی، 

خود شهرداری ها که در دستورالعمل قید شده، هستند. شهرداری ها تصور نکنند مسیر تامین مالی آن ها از محل بازار پول یا بانک مرکزی است. چون 

می توانند از طریق ابزارهایی هم که داریم تامین مالی شوند. 

چشان خاطرنشان کرد: با کاری که سازمان بورس در چند سال اخیر انجام داد، شرکت ها می توانند با رتبه اعتباری، رتبه اعتباری اخذ کنند. یعنی 

بروند رتبه بندی شوند و با تکیه بر رتبه خودشان و بدون استفاده از ضامن اوراق منتشر کنند. این موضوع خیلی تسهیلات ایجاد کرده. چون هم هزینه 

تامین مالی کاهش پیدا می کند هم زمان تامین مالی خیلی بیشتر کاهش پیدا می کند و قاعدتاً انتشار اوراق تسریع می شود و این پول می تواند به 

پروژه های شرکت تزریق شود.

مسیرتامینمالیشهرداریهابازارپولنیست

ــا  ــی« ب ــن مال ــای تامی ــی ابزاره ــذاری«، »معرف ــرمایه گ ــای س ــی صندوق ه ــناخت کل ــامی«، » ش ــرمایه گذاری «، »اوراق اس ــای س ــاختار صندوق ه س

حضــور شــهرداران، اعضــای شــوراهای شــهر، مدیــران و معاونیــن اجرایــی و مالــی شــهرداری ها همچنیــن کارشناســان حــوزه شــهری، اقتصــادی، 

ــد. ــزار ش ــاد برگ ــرج می ــی ب ــای بین الملل ــز همایش ه ــالن های مرک ــی در س ــی و بانک ــی و پول ــور مال ام

ــت  ــگاه نهض ــش و نمایش ــزاری »همای ــن روز از برگ ــرمایه گذاری« در دومی ــای س ــاختار صندوق ه ــا س ــهرداری ب ــران ش ــنایی مدی ــی »آش کارگاه آموزش

تامیــن مالــی شــهر« برگــزار شــد.

قــرار دارد. همچنیــن می توانــد بــه شــهرداری ها کمــک کنــد کــه روش هــای تامیــن پروژه هــای خــود را از طریــق بــازار ســرمایه شناســانی کننــد. 

امیــدوارم بــا آموزش هایــی کــه در اختیــار آن هــا می گذاریــم ایــن رونــد تســهیل پیــدا کنــد. 

بین بازار پول و سرمایه کدام یک نقش موثرتری در تامین مالی شهرداری ها دارند؟ 

در حــوزه تامیــن مالــی، هــم بــازار پــول نقــش مهمــی دارد هــم بــازار ســرمایه اثرگــذار اســت. بــه نظــرم بــا توجــه بــه اینکــه پروژه هــای مختلفــی در 

شــهرداری اجــرا می شــود و ماهیــت آن هــا بــا یکدیگــر متفــاوت اســت، جایــگاه تامیــن مالــی از طریــق بــازار ســرمایه کمــک شــایانی بــه تامیــن 

مالــی پروژه هــای شــهرداری می کنــد. امــا نقــش بــازار پــول و تامیــن مالــی از منظــر بــازار پــول هــم واقعــا مهــم اســت. چــون حــوزه تامیــن مالــی 

از طریــق بــازار ســرمایه در دوره ای کــه برگــزار شــد، آمــوزش داده می شــود، امیــدوارم مطالبــی کــه در ایــن کارگاه هــا بیــان می شــود، مثمــر ثمــر 

واقــع شــده باشــد. 

به نظر شما ارتباط شهرداری ها با بورس می تواند به جذب سرمایه مثبت منتج شود؟ 

بــه نظــرم در مرحلــه اول مدیــران محتــرم شــهرداری ها و شــهرداران محتــرم بایــد دانــش تئوریــک و پایــه ای از منظــر تامیــن مالــی از بــازار ســرمایه 

را داشــته و حداقــل می توانــد  شــرایطی ایجــاد کــرد کــه راهکارهــای موجــود را بشناســند. ایــن کلاس هــا و ایــن دوره هــا می توانــد جهــت انجــام 

ایــن هــدف تاثیرگــذار باشــد.

بازارسرمایهکمکشایانیبهتامینمالیپروژههایشهرداریمیکند
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محمد امیر براهویی با تاکید بر اینکه در تامین مالی شهرداری ها 

نحوه مشارکت و سرمایه گذاری مردم مهم است، گفت: بهبود وضعیت 

سرمایه گذاری شهری به عنوان یکی از مهم ترین راهکارهای توسعه شهر 

در گرو فراهم کردن زیرساخت در حوزه های مختلف اجتماعی، اقتصادی و 

کالبدی است تا زمینه برای ورود سرمایه گذاران و مشارکت موثر شهروندان 

فراهم شود. شهردار زاهدان در گفت وگو با ستاد خبری همایش و نمایشگاه 

نهضت تامین مالی شهر درباره روش های تامین  مالی در شهر زاهدان، 

گفت: براساس سنت هایی که شهرداری ها دارند شهرداری زاهدان نیز از 

طریق عوارض، صدور پروانه، جرائم ماده صد، عوارض خودرو، عوارض کسب 

و سرمایه گذاری و تسهیلات بانکی به تامین مالی پرداخته است. در بحث 

سرمایه گذاری معاونت سرمایه گذاری در شهرداری زاهدان راه اندازی شده 

است و ما نیز همچون شهرداری ها دیگر بحث سرمایه گذاری بی او تی و 

... را پیگیری کرده و از این طریق برنامه خود را پیش می بریم. وی در پاسخ 

به این سوال که ایجاد درآمد پایدار چقدر برای شهرداری  شما اهمیت دارد، 

گفت: به نظرم با توجه به شرایطی که در کشور داریم، مهمترین مساله ای که 

شهرداری ها باید به آن بپردازند، مساله درآمدهای پایدار است یعنی اگر این 

مسایل پرداختن به موضوعات درامد پایدار در گذشته انجام می شد امروز 

قطعا شهرداری ها مشکلات کمتری داشتند ولی من نظرم این است که 

هنوز دیر نشده است. در این دوره مجمع کلانشهرها و هم مجمع شهرداران 

مساله تامین مالی را به یک ضرورت و الزام اساسی برای توسعه پایدار شهر قرار 

داده اند و این امر یک اقدام و فرصت مناسبی است که بتوانیم با برنامه ریزی 

و هم افزایی که با حوزه های مختلف انجام می شود، در بحث تامین مالی به 

شهرداری ها کمک کنند. براهویی با بیان اینکه در خصوص درآمد پایدار 

شهرداری زاهدان به تازگی کار خود را آغاز کرده است، افزود: حوزه سی ان 

جی، پارکومتر، پارک خیابانی در قانون درامدهای پایدار شهرداری است 

که جدیدا آمده و ما مصوبه این را هم گرفتیم و جزو برنامه هایی است که در 

حال پیش بردن است. پروژه هایی هم در بحث خصوصی داشتیم در بحث 

اجاره پروژه های مشارکتی که در درآمدهای پایدار می تواند کمک کند ولی 

هنوز در ان حدی نیست که بتواند قسمت عمده ای از شهرداری را پوشش 

بدهد. شهردار زاهدان افزود: بهبود وضعیت سرمایه گذاری شهری به عنوان 

یکی از مهم ترین راهکارهای توسعه شهر در گرو فراهم کردن زیرساخت در 

حوزه های مختلف اجتماعی، اقتصادی و کالبدی است تا زمینه برای ورود 

سرمایه گذاران و مشارکت موثر شهروندان فراهم شود. شهردار زاهدان 

خاطرنشان کرد: شهرداری ها باید با شیوه های جدید و نوین جذب اعتبارات 

و توسعه خدمات را مورد توجه قرار دهند و راهکارهای مؤثری برای جذب 

سرمایه و سرمایه گذار داشته باشند. استفاده از منابع سرمایه گذاری بخش 

خصوصی و سرمایه گذاران داخلی و خارجی یکی از اصلی ترین راهکارهای 

توسعه شهرها است، زیرا نمی توان به راهکارهای سنتی و کلاسیک تأمین 

منابع برای پاسخگویی به نیازهای روزافزون شهرها بسنده کرد. وی با بیان 

اینک در تامین مالی شهرداری   زاهدان نیز با مشکلاتی روبه رو است، اظهار 

کرد: بیشترین مشکلات ما این است که باید شرایط شهرداری ها نسبت به 

سایر ارگان های دولتی تغییر کند ما در حوزه های که مربوط به بوروکراسی 

های اداری است و قوانین در این زمینه دارند هنوز دچار مشکل هستیم و 

نیازمند اصلاح قوانین هستیم. یعنی قوانین تسهیلگری بگذاریم که بتواند 

تاثیر بیشتری برای بحث مشارکت های سرمایه گذاری و ایجاد درآمدهای 

پایدار داشته باشد.

دبیرکل مجمع شهرداران کانشهرهای ایران و دبیر اجرایی 

»همایش و نمایشگاه نهضت تامین مالی شهر« گفت: ما در 

مدیریت شهری اصا به دنبال گران کردن شهر برای شهروندان 

نیستیم، شهرداری ها تا سال گذشته محدودیت هایی در 

خصوص تامین مالی داشتند و مجبور بودند فقط از بهای 

خدمات، بودجه های خود را تامین کنند  اما به همت مجلس 

اکنون  و  شد  برداشته  محدودیت  این  اسامی  شورای 

شهرداری ها می توانند با ورود به بازار سرمایه منابع خود را 

تامین کنند.

اظهار داشت:  با ستاد خبری  احسان متولیان در گفت وگو 

شهرداری ها بر اساس شیوه های سنتی تامین مالی پروژه های 

خود را انجام می دهند، درآمدهای جاری و مستمر شهرداری ها یکی 

از این شیوه هاست مانند عوارض و بهای خدمات و صدور پروانه که 

یک شیوه معمول است و بر اساس این درآمدها بودجه شهرداری ها 

برای انجام پروژه های شهری تأمین می شود.

وی اوراق مشارکت را از دیگر شیوه های تامین مالی پروژه های 

شهرداری ها برشمرد و ادامه داد: طبق قانون بودجه سالانه کشور 

اوراق مشارکت یک شیوه تامین مالی برای شهرداری ها به حساب 

می آید که متاسفانه بهره سنگینی برای شهرداری ها دارد در حال 

حاضر برای آنها مناسب نیست.

دبیر اجرایی »همایش و نمایشگاه نهضت تامین مالی شهر« هدف 

از برگزاری این همایش را روی آوردن شهرداری ها به شیوه های 

نوین تامین مالی عنوان کرد و ادامه داد: انواع اوراق غیر از اوراق 

مشارکت، صندوق پروژه ها که در بازار بورس شکل می گیرد، 

سپرده های سرمایه گذاری خاص که از طریق بانک ها و نهادهای 

مالی ایجاد می شود و پلتفرم های جدید که شهروندان می توانند از 

طریق گوشی تلفن همراه خود می تواند سرمایه هایشان را در تأمین 

مالی پروژه های شهرداری ها مشارکت دهند.

دبیرکل مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران، فقدان استمرار و 

نبود آهنگ یکنواخت در تامین مالی پروژه های شهرداری ها را از 

مهمترین چالش های شهرداری ها برشمرد و گفت: منابع و توان 

درآمدی شهرداری ها محدود است که بر این اساس ایجاد تحول در 

مدیریت شهری ممکن نیست زیرا از آنجایی که شهرداری ها از بودجه 

دولتی استفاده نمی کنند و به درآمدهای خود متکی  هستند. تامین 

نوین مالی می تواند اجرای پروژه های شهرداری ها را سرعت بخشد.

متولیان دولت را از بُعد نظارتی کمک کننده در تامین مالی 

شهرداری ها معرفی کرد و ادامه داد: صدور مجوز از دیگر مواردی 

است که دولت می تواند با تسهیل کردن فرایند آن به تامین مالی 

شهرداری ها کمک کند. در پروژه های شهری شهرداران تضامین 

کافی را برای اجرای پروژه ها در نظر می گیرند. برخی از چالش های 

شهرداری ها همچون آلودگی هوا مربوط به تکالیفی است که 

دولت باید به آنها عمل کند.  هزینه هایی که به نظام مالی کشور 

از طریق های آلودگی هوا وارد می شود، که این موضوع می تواند با 

تقویت سیستم حمل و نقل پاک، کاهش خسارت  ۲ میلیارد دلاری 

در شهرها و حفظ جان شهروندان را موجب شود.

شهردار زاهدان:

نحوه مشارکت مردم
در تامین مالی شهرداری ها مهم است

دبیر کل مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران:

با همت مجلس محدودیت شهرداری ها
در تامین مالی برداشته شده است
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گروه مالی شهر به عنوان بازوی تخصصی و اجرایی بانک شهر 
آمادگــی ارائــه خدمــات مشــاوره ای و عملیاتــی در حــوزه هــای زیر 
را به شهرداری های محترم کلانشهرهای کشور اعلام می دارد:

  مشــاوره، طراحــی و تاســیس صنــدوق های زمین و ســاختمان 
و املاک و مســتغلات

    مدیریــت منابــع مــازاد شــهرداری هــا بــا تمرکــز بــر کســب ارزش 
افــزوده اقتصــادی بالاتــر از نــرخ هــای بــدون ریســک بــازار

   مشاوره و اجرای عملیات طراحی و استقرار سامانه های نظام 
)SCM و SCF( مدیریــت و تامیــن مالــی یکپارچــه زنجیــره تامیــن
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وه مالی شهر  خدمات ویژه گر
برای شهرداری ها

www.faa
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شهرداری

خدمت گ�رنده
(ان�و هساز)

خدمت گ�رنده
(مشتریان خرید املاک شهرداری)

خدمت گ�رنده
(شهروندان )

سا�ر خدمات گ�رندگان
از شهرداری

پیمانکار شهرداری

فروشندگان تجه�زات 
( مثلا ناوگان حمل و نقل و مصالح شهرداری)

سازما نهای عموم� و خدمات�
(تام�� ا�تماع�/ مالیات /...) 

سا�ر تام�� کنندگان
شهرداری

کســب اعتبار از طر�� 
حد اعتباری شهرداری 
زـد بانک نــــــــــــــــــــــــ

کســـــب اعتبار از طر�� 
اهرم کردن دارا�� های 
رـمولد (املاک و  ��ــــــــ
کســـــــــب اعتبار از طر�� مســـــــــــــتغلات) شهر

فــــــــروش اوراق گام (در 
صــــورت صــــدور مجوز) 
توسط شهرداری و شرکت 
های تابعــــــــــــــــــــــــــــه

مطالبات تایید شده 
شـــهرداری از دولت اعتبار شهرداری

علیرضا محمودی، به چالش های شهرداری ها در تامین مالی اشاره کرد و گفت: 

شهرداری ها از نظر فرهنگی و ساختاری آمادگی و پختگی کمی برای تامین 

منابع مالی و جذب سرمایه بخش خصوصی دارند. علیرضا محمود، شهردار 

اراک در گفت وگو با ستاد خبری همایش و نمایشگاه نهضت تامین مالی شهر، 

درخصوص روش های تامین  مالی در شهر اراک گفت: ما عمدتاً در شهر اراک 

از طریق عوارض ارزش افزوده، صدور پروانه، جرائم ماده صد، عوارض خودرو، 

عوارض کسب و سرمایه گذاری و تسهیلات بانکی به تامین مالی می  پردازیم. وی به 

تشریح ویژگی های منابع تامین مالی پرداخت و عنوان کرد: تنها درآمد پایداری که 

تاثیر قابل توجهی در بودجه شهرداری ها دارد، ارزش افزوده است. عوارض پایدار 

دیگر هم مانند خودرو و کسب وجود دارد که میزان آن ها ناچیز است. در مسیر 

تامین مالی چاره ای جز تقویت عوارض ارزش افزوده و سرمایه گذاری نمی ماند. 

شهردار اراک جلب مشارکت مردمی را از اولویت های کاری خود دانست و درباره 

 مشکلات تامین مالی گفت: مشکلات تامین مالی شهرداری چند بخش است.

بخش اول شامل شرایط و متغیرهای کلان  اقتصادی، نوسانات متغیرهای کلان 

اقتصادی به ویژه نرخ ارز، نرخ تورم، نوسانات یا محدودیت های تعرفه ای که باعث 

افزایش نااطمینانی و ریسک فضای سرمایه گذاری می شود، است. این مشکلات 

در مورد پروژه های شهری هم تاثیرگذار است و باعث سوق دادن منابع مالی کشور 

به سمت سفته بازی یا تجارت می شود و انگیزه مشارکت در پروژه های بلندمدت را 

کاهش می دهد.  محمودی بخش دوم مشکلات تامین مالی شهرداری ها را مربوط به 

محدودیت های سیستم بانکی و بازار سرمایه دانست و تصریح کرد: چالش شهرداری ها 

با سیستم بانکی و بازارسرمایه مربوط به محدودیت هایی است که به میزان آمادگی 

آن ها درفراهم نمودن منابع و ابزارهای تامین مالی و همچنین هزینه تامین مالی  

پروژه های شهری مربوط می شود.

وی کمبود منابع مالی بانک ها را مورد اشاره قرار داد و تصریح کرد: اکثربانک ها از 

یک طرف باکمبود منابع مواجه اند و از طرف دیگر بانک های توسعه ای مانند صنعت 

ومعدن، کشاورزی، توسعه تعاون وتوسعه صادرات بیشتر علاقمند به پروژه های حوزه 

تخصصی خود هستند و در مجموع توان وانگیزه کمی برای تامین مالی پروژه های 

شهری دارند. شهردار اراک عدم پذیرش »روش تامین مالی پروژه ای« از سوی بانک ها 

را مورد نقد قرار داد و گفت: یکی از گلوگاه های سیستم بانکی عدم پذیرش »روش 

تامین مالی پروژه ای« است که باعث می شود بانک ها حاضر به پذیرش پروژه بعنوان 

تضمین دریافت تسهیلات نباشند و سرمایه گذاران هم در تامین تضامین بانک ها 

بامشکل مواجه اند. محمودی درخصوص بازارسرمایه گفت: اگرچه در سالیان اخیر 

برخی ابزارهای تامین مالی مانند صندوق زمین و ساختمان، صندوق پروژه و اوراق 

صکوک مرابحه، اجاره و منفعت توسط بورس اوراق بهادارتدارک دیده شده است 

اما بدلیل پیچیدگی ها، محدودیت ها و هزینه های بالای تامین مالی عملا در حوزه 

شهری استفاده از این ابزارهابه ندرت صورت گرفته است. وی پایین بودن بازدهی 

سرمایه گذاری در پروژه های شهری را از دیگر چالش های شهرداری ها در تامین 

مالی دانست و تاکید کرد: از آنجاکه هدف اصلی اجرای بخش زیادی از پروژه های 

شهری تولید خدمات عمومی به شهروندان است و سودآوری اینگونه پروژه ها نسبت 

به سایر بخش های اقتصادی پایین تر است، بنابراین اگرچه اینگونه پروژه ها از 

نظراجتماعی قابل توجیه اند اما بانک ها و بازارسرمایه حاضر به پذیرش تامین مالی 

چنین پروژه های نیستند. 

سیدمسعود حسینی، شهردار همدان 

از طراحی طرح های مدون و برنامه های 

شهرداری متبوع خود برای استفاده از 

روش های تأمین مالی و سرمایه گذاری 

در بازار سرمایه خبر داد. شهردار همدان 

در گفت وگو با ستاد خبری »همایش و 

نمایشگاه نهضت تامین مالی شهر« در 

تشریح شیوه های تامین مالی شهرداری 

همدان، گفت: شیوه های تامین را غالباً 

به صورت سنتی پیش بردیم و این یعنی 

داشتن سهم اندکی از ارزش افزوده که در 

مقایسه با سایر شهرها و کلانشهرها دارای 

رتبه های آخر هستیم البته به لحاظ اینکه همدان شهر صنعتی نیست، از طریق صدور پروانه های ساختمانی و مجوزهای تغییر 

کاربری همچنین فروش املاک درآمدهای شهری را تأمین می کنیم.  وی تأکید کرد: درآمد پایدار برای همه شهرداری ها در اولویت 

است و این مهم حلقه مفقوده ما در شهرداری همدان  و نقطه آسیب پذیر آن نبود درآمد پایدار است. تا کنون به درآمد پایدار دست 

نیافتیم. هر چند که برنامه های ما اجرای سرمایه گذاری هایی در شهر همدان است به همین منظور طرح های مفصل و مدونی چیده 

شده که اولاً به یک درآمد برسیم و این درآمد را به یک درآمد ثابت ثابت تبدیل کنیم. شهردار همدان به برخی از مشکلات پیش رو 

در حوزه تأمین مالی پرداخت و افزود: استفاده از ظرفیت موسسات مالی و صندوق های سرمایه گذاری که تا کنون استفاده نشده 

یکی از محورهای اصلی برای دسترسی به منابع مالی جدید در بخش تأمین مالی شهرداری همدان است. وی یادآور شد: تا کنون 

در بانک سهامدار نبودیم و علی رغم املاک قابل توجه شهرداری در بحث اسناد تک برگ و مدارک لازم املاک، مشکلات عدیده ای 

برای به درآمد رسیدن شهرداری وجود دارد که در اجرای پروژه ها وقفه ایجاد کرده است. اقدام ما اخذ سندهای تک برگ املاک 

شهرداری است تا به سمت سرمایه گذاری پیش رویم که در این رابطه با موسسات مالی مذاکراتی انجام دادیم تا تامین مالی را از 

این طریق در بودجه 14۰۲ اجرا کنیم.  حسینی ضمن در خصوص استفاده از تسهیلات بانکی به عنوان منبع تامین مالی گفت: 

برای شهرداری ما که دارای املاک بسیاری است و این پشتوانه به نوعی در تورم ها قابل جبران است، می توان شرایط حفظ و تأمین 

سرمایه را ایجاد کرد. وی افزود: جلب مشارکت در بازار سرمایه خود یک نوعی سرمایه گذاری است به شرط آنکه اعتبار در بخش های 

سرمایه گذاری و عمرانی هزینه شود. یعنی ما قسمت عمده منابعمان را از بحث فروش املاک به دست می آوریم و هرچقدر از تامین 

منابع مالی استفاده کنیم، مقرون به صرفه است. 

شهردار اراک:

شهرداری ها از نظر فرهنگی و ساختاری آمادگی جذب 
سرمایه خصوصی ندارند

شهردار همدان خبر داد:

طرح های مدون شهرداری همدان
در تأمین مالی
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شناسنامه روزنامه نهضت تامین مالی شهر
صاحب امتیاز: مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران

مدیراجرایی: مجتبی فیلسوف زاده، مدیررسانه ای و سردبیر: فاطمه صناعی

مدیرهنری: جواد نومیری، دبیر عکس: محمدحسین ولایتی، گروه عکس: عرفان کوچاری- نرگس تقی پور

تحریریه: فاطمه عباس آباد، سودابه بیات، اکرم سادات حسینی شبستری، فاطمه قربان نیا،ولی منصوریان

شهرمان را با همت88
شهروندانش می سازیم
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